
Osnutek zakona o deviznem
poslovanju

Mnenja se
krešejo

Zdi se, da se ob še nobenem osnutku zakona
mnenja niso tako kresalakot se ob osnutku zakona o
deviznem poslovanju. To je po svoje tudi razumljivo,
kajti gre za eno bistvenih vprašanj naše ekonomske
poStike in celo več — za naš nadaljnji gospodarski
razvoj. Če vemo, da je prav visoka devizna zadotže-
nost eden ali celo bistven omejevalni dejavnik na-
šega gospodarskega vsakdana in da je to pred vsem
posledica neustrezne devizne zakonodaje v prete-
klih letih (delno pa tudi nespoštovanja veljavnih za-
konov in dogovorov), je jasno, da so v vseh okoljih še
posebej pozorni do tistega, kar naj bi uzakonili.

V nekaterih okoljih se namreč bojijo, da bodo
ostali brez potrebnih deviznih sredstev, čeprav se
trudijo, da bi z izvozom blaga in storitev pripomogli k
čimboljši devizni bilanci naše države, spet drugod pa
trepetajo, da se bodo morali soočiti s konvertibilnim
izvozom, kajt' brez tega bodo ostali brez deviz. Pozi-
cije so torej diametralno nasprotne in jih bo seveda
sila težko uskladiti, kajti najti zadovoljiv kompromis
bo vse prej kot lahka naloga.

V razpravah o osnutku novega deviznega zakona
spet prihaja do pogrevanja že davno načetih dilem
kot so: ali je deviza blago ali ne, zakaj dinar ni kon-
vertibilen, ali je pametno enako blago izvažati in
hkrati uvažati in podobno. Zdi se, da bi s tem neka-
teri razpravo radi skrenili z glavnega tira v stranske
ulice in zameglili bistvo cele teme, ki pa je sila eoo
stavna: porabimo lahko le toiko deviz. kolikor jih pri-
dobimo z izvozom blaga in storitev — seveda po
plačilu naših kredilnih obveznosti do tujine. Tako je
jasno, da z/iobero delitvijo ni mogoče razdeliti več
deviz, kot jih je na voljo in da jih je več mogoče prido-
biti le z večjim izvozom ali pa s prodajo po višjih
cenah, kar pa je možno doseči le za bolj kakovostno
blago. Tu pa smo očrtno pri jedru cele zadeve, ker
imajo prenekateri naši blagovni proizvajald pre-
slabo kakovost svojih izdelkov, da bi jih lahko uvelja-
vili na svetovnem trgu. Zato raje glasno zagovarjajo
načelo delitve namesto načela pridobivanja, blago
pa prodajajo doma običajno po višjih cenah kot so na
tujih trgih. Ker je premajhna možnost uvoza, poleg
tega pa je uvoz izredno drag zaradi takoimenovane
»Sticunge« deviz in zaščitnih carin, je takšen položaj
na trgu mogoč, vendar pa to seveda pomeni, da smo
še izredno daleč od pravega tržnega gospodarstva.

Prav zato končna odtočitev o vsebini deviznega
zakona ne pomeni le urejevanje odnosov in razmerij
na deviznem področju, pač pa bo posredno vpiivala
na celoten način obnašanja gospodarskih subjektov
in s tem na način gospodarjenja.


